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Til lovforslag nr. L 199. Betænkning afgivet af udvalget om offentlige arbejer den 10. maj 1985 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  t j e n e s t e m a n d s a n s æ t t e l s e r  v e d  

B o r n h o l m s t r a f i k k e n  - 

Udvalget har behandlet lovforslaget i en 
række møder og har herunder haft samråd 
med ministeren for offentlige arbejder, der 
tillige skriftligt har besvaret spørgsmål fra 
udvalget. 

Nogle af ministerens besvarelser findes 
optrykt som bilag til betænkningen. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af socialdemokratiets og sociali- 
stisk folkepartis medlemmer) lovforslaget til 
vedtagelse uændret. 

Et mindretal (socialdemokratiets og socia- 
listisk folkepartis medlemmer af udvalget) 
indstiller lovforslaget til forkastelse ved 3. 
behandling og udtaler: 

Ministeren for offentlige arbejder har i en 
række svar på spørgsmål fra udvalget samt i 
et samråd den 9. maj 1985 ikke kunnet give 
udvalget en garanti for, at væsentlige områ- 
der for de ovennævnte partier kunne tilgode- 
ses. 

Baggrunden for lovforslagets fremsættelse 
skulle være at sikre trafikken til og fra Born- 
holm. De svar, som finansministeren har gi- 
vet folketinget om tjenestemænds strejkeret, 
indicerer på ingen måde, at tjenestemandsan- 
sættelse bedre end aftaler med overens- 
komstansatte skulle kunne være en sikkerhed 
for opretholdelse af trafikken til og fra Born- 
holm. 

Endvidere er ovennævnte partier ikke til- 

freds med, at alle nuværende overens- 
komstansatte ikke kan påregne at blive til- 
budt ansættelse ved Bornholmstrafikken. 

Bornholmstrafikken er som en bornholmsk 
virksomhed af stor betydning for den born- 
holmske samfundsøkonomi som følge af ud- 
mønstring og bopæl på Bornholm, proviante- 
ring m.v. Ministeren har oplyst i et samråd, 
at der intet i lovforslaget er, der kan være en 
hindring for, at disse tilstande kan fortsætte, 
men ministeren kunne ikke give garanti for, 
at det ville forholde sig således i fremtiden. 

Der har ikke været ført nogen forhandlin- 
ger med de nuværende ansattes organisatio- 
ner eller CO-1 og CO-2, der eventuelt vil bli- 
ve de kommende forhandlingsorganisationer, 
om arbejdstid, arbejdsforhold, løn m.v. Disse 
forhandlinger skal efter ministerens oplysnin- 
ger først påbegyndes, når folketinget eventu- 
elt har vedtaget, at ministeren bemyndiges til 
at tjenestemandsansætte dele af personalet 
ved Bornholmstrafikken. Dette forhold bety- 
der naturligvis, at der ikke er foretaget øko- 
nomiske konsekvensberegninger, hvorfor fol- 
ketinget reelt holdes uvidende om de økono- 
miske 홢 konsekvenser. Ministeren har ikke 
kunnet garantere, at disse eventuelt forøgede 
udgifter ikke vil blive pålagt såvel gods- som 
persontaksterne, således at den såkaldte 
»toldmur« mellem Bornholm og det øvrige 
Danmark vil blive yderligere udbygget til 
stor skade for det bornholmske samfund og 
erhvervsliv. 
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Bilag 

Nogle af udvalgets spørgsmål til ministeren fot- offentlige arbejder 
og dennes svar herpå 

Spørgsmål 14: 

I lovforslagets I. spalte, side 2, nederste 
afsnit, stilles de ansatte i udsigt, at ingen vil 
blive lønmæssigt ringere stillet -  udligningen 
mellem nuværende løn og tjenestemandsan- 
sættelsesløn vil kunne gives som et personligt 
tillæg. 

Vil de ansatte kunne sikres en regulering 
og fortsat udbetaling af dette personlige til- 
læg også i tilfælde af avancement? 

Svar: 

Et personligt tillæg skal sikre, at de pågæl- 
dende ikke vil blive stillet ringere lønmæssigt 
ved overgang til tjenestemandsansættelse, og 
denne forudsætning vil naturligt også gælde 
et eventuelt avancement ved Bornholmstra- 
fikken. 

Medfører avancement som tjenestemand 
en højere løn end den på tidspunktet for 
overgang til tjenestemandsansættelse oppe- 
bårne løn, vil det personlige tillæg tilsvaren- 
de blive nedsat, eventuelt helt bortfalde. 

Spørgsmål 18: 
Vil ministeren sikre alle ansatte -  også de, 

der er ansat efter l. oktober 1975 -  tilbud 
som tjenestemænd ved Bornholmstrafikken 
inden rekruttering udefra eller forflyttelse af 
DS B-tjenestemænd ? 

Svar: 
Et sådant tilsagn kan jeg ikke give, da fle- 

re forhold kan spille ind, bl.a. tjenestemands- 
lovens krav til helbred, indfødsret, straffeat- 
test m.v. 

Derimod kan jeg oplyse, at det ikke er 
hensigten at afskedige nuværende overens- 
komstansatte, der opfylder betingelserne for 
at blive tjenestemandsansat, for dernæst at 
rekruttere folk andre steder fra til tjeneste- 
mandsstillinger ved Bornholmstrafikken. Der 
har heller ikke været overvejelser om at for- 
flytte DSB-tjenestemænd til bestridelse af 
nuværende besatte stillinger. ' 

Kun i tilfælde af at ikke tilstrækkelig man- 
ge' blandt de nuværende ansatte ønsker at 
modtage et tilbud om tjenestemandsansættel- 
se, kan det blive nødvendigt at stille den an- 
satte over for valget om at blive tjeneste- 
mandsansat eller at blive afskediget. 


